
Zápis z jednání komise pro životního prostředí 
konaného dne 11. 10. 2023 od 16:00 do 17:50 hodin 

v zasedací místnosti radnice v Mnichově Hradišti. 
 
Upozornění: 
Následující text může obsahovat důvěrné informace osobního, obchodního či pracovního charakteru. Je určen pouze pro členy komise, členy 
obecních orgánů, příslušné zaměstnance městského úřadu a popř. pro přizvané odborníky. Informace z jednání by neměly být zveřejněny před 
konečným usnesením příslušného obecního orgánu. 

Přítomni:  Jaroslava Bičíková, Pavel Břicháček, Luboš Dvořáček, Václav Luka, Jan Mareš, Terezie Nohýnková, Jana Podzimková,  
   Alena Ševců, Jana Šťastná, Jan Štěpán, Martina Štrojsová 
Omluven:    
Nedostavili se:  Jakub Holas 
 

 PROGRAM: 

1. Žádosti o kácení dřevin 
2. Zhodnocení a doporučení z exkurze v Kryštofově údolí  
3. Toulavé kočky 
4. Doporučená kácení a ošetření stromů ve městě 
5. Nové pachtovní smlouvy města 
6. Možnost exkurze pro školy na Horku 
7. Informace o hubení hrabošů 
8. Diskuze 

 
1. Žádosti o kácení dřevin 
Předsedkyně komise A. Ševců zahájila jednání komise předáním slova k prvnímu bodu J. Bičíkové. Ta představila 

navržené kácení topolu černého z důvodu rekonstrukce krytu (mostu) vodoteče Nedbalka a povrchu vozovky (viz 

Příloha č. 1.). J. Mareš hovořil o chystané rekonstrukci zakrytí Nedbalky, v návaznosti také o chystaném odvodnění 

lokality Na Habeši (jednou z možností je odvod dešťových vod do Nedbalky). Komise se po diskuzi většinově shodla 

na doporučení topol pokácet a přijala usnesení č. 1, viz níže. 

Proběhla také diskuze o smrku ve Lhoticích, který nepovolil odbor životního prostředí MěÚ pokácet, ačkoli těsně 

vedle byl provedený výkop pro vedení pitné vody, který přímo narušil kořenový systém. 

2. Zhodnocení a doporučení z exkurze v Kryštofově údolí 
Členové komise se v diskuzi shodli, že exkurze byla velmi dobře připravená a přínosná a stáli by o to navštívit i 

druhou lokalitu, kde působí Ing. Duda, Malou Skálu. Podle části členů bohužel chyběl na exkurzi odborný lesní 

hospodář (OLH) města J. Šimůnek a zástupce rady města.  

Na základě závěrů z exkurze vznikne doporučení pro radu města, potažmo OLH. A. Ševců navrhne znění doporučení a 

iniciuje schválení usnesení komisí per rollam. V principu jde o změnu přístupu z čistě ekonomicky zaměřeného 

(pasečného) hospodaření na hospodaření přírodě blízké. Vznikne seznam doporučení, který dá komise radě města 

pro zajištění dobré a udržitelné péče o městské lesy. Podkladem pro formulaci doporučení je zápis z exkurze (Příloha 

č. 2) a dokument „Změna hospodaření v městských lesích Mnichova Hradiště“, apel na radu města, který připravil V. 

Luka v minulém funkčním období komise (Příloha č. 3). 
3. Toulavé kočky 
J. Mareš shrnul problematiku toulavých koček v Mnichově Hradišti a navrhl zavést kastrační program – příspěvky na 

kastraci toulavých koček, ale i možnost příspěvku na kastraci koček v domácnostech (může jít i o prostředky ze 

sbírek). Jedná se o prevenci přemnožení koček. Proběhla diskuze komise: Kde se problém vyskytuje? Černá silnice, 

Máchova ulice ad. Na kastraci jakých koček by příspěvek měl být určen? Jen na toulavé nebo i kočky v domácnostech 

– ve spolupráci s lidmi, kteří o kočky pečují? Jaká je cena za kastraci? Cca 2 000 kč. Jaký by měl být příspěvek? Cca 

500 Kč. 

V. Luka zmínil problematiku výskytu potkanů a vznesl dotaz: Kolik stojí město ročně deratizace. J. Bičíková sdělila, že 

deratizace probíhá cca 2x za rok a stojí cca 80 000 Kč. V. Luka varuje, že snížení populace koček zvýší populaci 

potkanů. 



Komise po diskuzi přistoupila k hlasování a schválila usnesení č. 2, viz níže.  

4. Doporučená kácení a ošetření stromů ve městě 
J. Mareš aj. Bičíková představili záměr kácení 80 „nebezpečných“ stromů dle pasportu veřejné zeleně města (pasport 

schvalovala komise v minulém funkčním období). Kácení 1 stromu nebylo povoleno odborem životního prostředí 

MěÚ, některé stromy pravděpodobně již byly pokáceny. Je určena náhradní výsadba, především v Hoškovicích (120 

stromů), ve městě jde o 30 stromů (okrasné jabloně). Proběhla diskuze členů komise, že náhradní výsadba by měla 

být v adekvátním sortimentu a umístění ve vztahu k prováděnému kácení. Lepší by bylo kácet po etapách. Z důvodu 

bezpečnosti však město bude kácet stromy najednou. Dále bude docházet k postupnému ošetření stromů a 

bezpečnostním vazbám. Mapový portál (přehled stromů dle jejich stavu a navržených opatření je k dispozici zde): 

https://mnichovo-hradiste.obce.gepro.cz/#/. Komise přijal k výsadbám usnesení č. 3, viz níže. 

 
5. Nové pachtovní smlouvy města 
J. Mareš promluvil o nových pachtovních smlouvách, které město uzavírá se zemědělci. Na základě analýzy a návrhů 

inciativy Živá půda (Nadace Partnerství) došlo k revizi městských pozemků a formulaci doporučení k novým 

pachtovním smlouvám města, tak aby byla zaručena větší ochrana zemědělské půdy. Zástupci města se následně 

sešli s představiteli ZD Březina a koncernu Horsch a došlo k nastavení nových smluv společně s pachtýři. Mezi hlavní 

principy, ke kterým se společnosti zavázaly patří: použití meziplodin, aplikace statkových hnojiv, orba/setí po 

vrstevnici, pásové střídání plodin u větších pozemků, zařazování bobovitých, plodiny s podsevy, protierozní travní 

pásy apod. Zároveň mají společnosti nově povinnost na 3 největších pozemcích v katastru provést jednou za 4 roky 

rozbor půdy. Bude tak možné posoudit, jak se vyvíjí kvalita půdy. Ve smlouvách také došlo ke zdražení pachtu o 50 %. 

V Podolí byly ze smluv vyjmuty pozemky cest (na základě komplexních pozemkových úprav). 

Proběhla diskuze komise. Členy zajímalo, jak se bude dodržování podmínek hlídat a vymáhat. Hlavní sankcí je 

vypovězení smlouvy. Dodržování podmínek bude vyhodnocovat odbor komunálního hospodářství a výsledky bude 

předávat do komise ŽP. Komise přijala k problematice usnesení č. 4, viz níže. 

6. Možnost exkurze pro školy na Horku 
Zástupci města představili možnost exkurze na Horku s lesníky, OLH, popř. někým z AOPK v rámci slavnostního 

otevírání lávky přes D10. Mohlo by jít o prvostupňové žáky (J. Mareš), popř. i šesťáky (T. Nohýnková). Komise se po 

diskuzi shodla, že by bylo vhodné exkurzi podpořit, ale odložit ji na jaro (návštěva je vhodnější ve vegetačním 

období). Exkurze by měla mít environmentální přesah. Základem je zajistit kvalitní přednášející (Ekocentrum Zahrada 

pod DDM Madá Boleslav, ČSOP Klenice, Geopark Ralsko, popř. někdo jiný, např. odborník na fragmentaci krajiny z 

Technické univerzity (TUL) v Liberci). Komise k bodu přijala usnesení č. 5, viz níže. 

7. Informace o hubení hrabošů 
J. Mareš informoval zástupce komise o aplikaci prostředku Stutox 2 koncernem Horsch na zemědělské půdě pod 

Horkou. Bylo zde aplikováno cca půl kýble přípravku na celé pole – aplikátorem přímo do děr. Proběhla diskuze 

komise. Ideální by bylo, kdyby se přípravek nemohl aplikovat vůbec, ale dle platných norem to možné je, 

pravděpodobně i vyšší intenzitě než nyní. Dobrým signálem ale bylo informování občanů ze strany úřadu. Zároveň 

může jít i o jistou negativní reklamu zemědělcům. Komise přijala usnesení č. 6, viz níže. 

A. Ševců upozornila na výskyt sovy pálené ve Lhoticích. To by mohlo být argumentem pro speciální ochranu lokality. 

Škody způsobené hraboši by se potom řešili formou náhrad, ne aplikací Stutoxu. A. Ševců bude informovat V. Luku o 

místě a době hnízdění sovy pálené.  

8. Diskuze 
V souvislosti se zakrytím Nedbalky a rekonstrukcí lokality na Habeši byla diskutována problematika svodu dešťových 

vod z komunikací a střech rodinných domů. J. Mareš zmínil možnost zřízení dotačního programu na změny svodů do 

zahrad/nádrží namísto komunikací či jednotné kanalizace. 

Členové byli O. Šindelářem požádáni o návrh ploch pro náhradní výsadbu za kácení stromů městem či soukromými 

investory – požadavek odboru životního prostředí MěÚ. Členové doporučili prověřit parkoviště města (omezit 

parkovací místa na úkor stromů), padl návrh V. Luky sázet solitérní stromy na loukách (např. u valdštejnských dubů) a 

v polích na městských pozemcích (nejen v alejích). 

https://www.mnhradiste.cz/radnice/strategicke-dokumenty/pasport-verejne-zelene
https://mnichovo-hradiste.obce.gepro.cz/#/


J. Podzimková požádala provést opatření u jírovce na parkovišti U Družby – nemá dostatečný prostor pro růst. 

Zmíněn byl i jírovec u bývalé jídelny Mírová – ten je na tom o něco lépe. 

V. Luka zmínil hřiště/plácky po městě. Dle jeho názoru není v Mn. Hradišti prostor pro děti/mládež si neorganizovaně 

zahrát fotbal apod. Zástupci města a L. Dvořáček upozornili, že plácky se udržují, sekají. O. Šindelář navrhl, že v 

případě zájmu, aktivity místních, se může nějaký plácek obnovit i s finanční podporu z darů/dotací. 

J. Podzimková upozornila na stav vody v Nedbalce. Voda bývá velmi znečištěná (z jímek, tlejícího listí apod.). Bylo by 

dobré vodu kontrolovat (možnost objednat laboratorní rozbor v případě špatné situace). Např. TUL provádí kontrolu 

vypouštěných vod z domácích ČOV za 800 Kč. 

A. Ševců zmínila problematiku invazní sršně asijské a nutnost osvěty veřejnosti. V Luka navrhuje provést osvětu na 

jaře – poskytnout prostor ve sdělovacích prostředcích města na základní info a odkazy na odborníky. 

Komise přijala usnesení č. 7, viz níže, ohledně zorganizování neformálního setkání komisí, která probíhala před 

Covidem.   

Na program příští komise by měla být zařazena zpětná vazba k usnesením komise. Předsedkyně a tajemník komise by 

měli vyžadovat odpovědi od rady města k přijatým Usnesením.  

Na závěr setkání padl návrh uspořádat neformální setkání komise ŽP. Navrhujeme středu 20. prosince od 16:00 

(alternativně 3. ledna 2024) v restauraci Bella Casa, popř. Klášterském hostinci u Karlových Varů. 

Komise přijala tato usnesení: 

1. Komise pro životní prostředí doporučuje radě města pokácet topol černý o obvodu kmene 267 cm stojící na 
pozemku p. č. 2351/1, v ul. Na Příkopech (6 pro, 2 proti, 3 se zdrželi).  

2. Komise pro životní prostředí doporučuje radě města zavést systém podpory kastrace toulavých koček. S tím, 
že by kočky neměly být odchytávány v místech, kde se nevyskytuje problém (11 pro, 0 proti, 0 se zdrželi). 

3. Komise pro životní prostředí doporučuje radě města více se zaměřit na biodiverzitu a následnou péči v rámci 
výsadeb zeleně (11 pro, 0 proti, 0 se zdrželi). 

4. Komise pro životní prostředí doporučuje radě města, aby na pozemcích, kde bude probíhat půdní rozbor ze 
strany zemědělských společností na základě nových pachtovních smluv, město udělalo i svoje kontrolní vzorky. 
Komise zároveň žádá o předání vyhodnocení půdních vzorků na jednání komise (9 pro, 0 proti, 0 se zdrželi). 

5. Komise pro životní prostředí doporučuje radě města v rámci otevření lávky přes dálnici D10 oslovit organizace 
environmentální výchovy, aby zajistily odborný program na Horce pro žáky místních škol. Komise zároveň 
doporučuje, aby město organizaci exkurzí finančně podpořilo (9 pro, 0 proti, 0 se zdrželi). 

6. Komise pro životní prostředí doporučuje radě města aktivně se zajímat o aplikaci prostředků na hubení škůdců, 
informovat veřejnost o aplikaci prostřednictvím webu, služby Munipolis apod. Komise dále doporučuje zvážit 
zařazení zákazu aplikace prostředků na hubení škůdců do pachtovních smluv (9 pro, 0 proti, 0 se zdrželi). 

7. Komise pro životní prostředí doporučuje radě města zorganizovat společné setkání komisí (9 pro, 0 proti, 0 se 
zdrželi). 

 

Zapsal: Ondřej Šindelář 

Kontrola: Alena Ševců a členové komise 



Příloha č. 1 Žádost o kácení 

 



 

 



Příloha č. 2 Zápis z jednání komise ŽP 21.6.2023 

Zápis z jednání komise pro životního prostředí 
konaného dne 21. 6. 2023 od 16:00 do 19:00 hodin 

v obecních lesích Kryštofova Údolí. 
Upozornění: 
Následující text může obsahovat důvěrné informace osobního, obchodního či pracovního charakteru. Je určen pouze pro členy komise, členy 
obecních orgánů, příslušné zaměstnance městského úřadu a popř. pro přizvané odborníky. Informace z jednání by neměly být zveřejněny před 
konečným usnesením příslušného obecního orgánu. 

Přítomni:  Jaroslava Bičíková, Václav Luka, Terezie Nohýnková, Jana Podzimková, Alena Ševců, Jana Šťastná, Jan Štěpán, 
Martina Štrojsová 

Omluven:  Pavel Břicháček, Luboš Dvořáček, Jakub Holas, Jan Mareš 
Nedostavili se:  - 
Hosté:   Patrik Lacina 
 

 PROGRAM: 

1. Exkurze s odborným lesním hospodářem Ing. Janem Dudou 
 

1. Exkurze s odborným lesním hospodářem Ing. Janem Dudou 
Přivítal nás Ing. Jan Duda odborný lesní hospodář obce Kryštofovo údolí. Odborný lesní hospodář rozhoduje o 

výsadbě, péči, směřování vývoje lesa. Není provozním ani ekonomickým pracovníkem lesů. Lesy Kryštofova Údolí 

mají rozlohu cca 25 ha. 

V lesích Kryštofova Údolí se hospodaří nepasečně. Také se tomu říká přírodě blízké hospodaření. Principem je dát 

lesu čas. Jde o hospodaření vhodné pro dlouhodobé vlastníky – s minimálními náklady a dlouhodobými výnosy. Z lesa 

se nesmí se odtěžit více, než je přírůstek. Je to ekonomické (práci dělá příroda) a zároveň ekologické (heslo 

„inteligentní lenošení“). Netěží se na ploše, ale výběrově – jen ty nejlepší kusy, ne vše jako při pasečném 

hospodaření. Výběrová těžba je sice dražší, ale v průměru jde o větší stromy. Vznik holin znamená náklady. Cílem je 

jednu generaci těžit třeba 100 let – nechat různě silné a různě rostoucí jedince. V lese se pěstuje koruna – díky ní 

roste hmota. Stromy se pěstují od semenáčků – nehýbe se s kořenovým systémem a jsou zadarmo. Nevyžíná se, není 

prořezávka, opět se ušetří.  Stromy nerostou tak rychle (hlavně kvůli hustotě lesa, méně světla), ale dřevo je 

kvalitnější, hustší.  

Výsledkem nepasečného hospodaření je pestrý les (druhově, prostorově, velikostně, geneticky). Aktuálně je 

v obecních lesích asi 14 druhů dřevin, v roce 2018 byl ze 70 % smrk, postupně poměr ubývá, aktuálně z cca 20-30% 

buk a jedle. Jde o rozkládání rizika a dlouhodobý výhled. Budoucnost je nejistá – nemá smysl mít jasný cíl, ale spíše 

pestrost. Hustý porost umožňuje bohatší genetický rozvoj. Hledá se optimální hustota lesu (využití citu, zkušenosti i 

vědeckých poznatků). Optimální složení zdejšího lesa by mohlo být např. 20 % smrku, jedle, buku + modřín, lípa, jilm, 

javor, dub. Vhodné je mít i pionýrské dřeviny (např. bříza, olše) pro případ kalamity – les se pak snadněji obnovuje. 

Ekonomický model nepasečného hospodaření v Kryštofově údolí lze zjednodušit takto: 25 ha, přírůstek hmoty cca 

125 m3 ročně, výnos cca 100 tis. Kč ročně, s minimálními náklady a možností dotací. 

Zde i ve většině lesů ČR je problém se zvěří. Stavy by se měly výrazně snižovat, aby byla udržena rovnováha v lese. 

Nemusí to zajišťovat myslivecký spolek, ale i najatý lovec. Oplocenky je nutné udržovat 15-20 let, potom je nutné 

zajistit ochranu jednotlivých stromů. 

Ing. Duda na závěr nabídl komisi i další exkurzi, např. do Malé Skály. Zároveň nabízí možnost setkat se individuálně 

s p. Šimůnkem a konzultovat způsob hospodaření v městských lesích. 

 
Zapsal: Ondřej Šindelář 
Kontrola: Alena Ševců a členové komise 



Příloha č. 3 Změna hospodaření v městských lesích Mnichova Hradiště 

 
 Cílem následného textu je přesvědčit představitele města ke změně hospodaření v lesích v majetku města 
MH. Není lepší chvíle mluvit o změnách v lesním hospodaření než v průběhu kůrovcové „kalamity“ a dalších 
důsledků klimatické změny, kdy vše vidíme jasně před očima. Lesy v majetku města MH nemají závratné rozlohy, 
nicméně lesní komplex na Horce a nedaleká bývalá bažantnice nabízí kvalitní prostor, o který bychom měli jako 
vzorný hospodář náležitě pečovat. 
 Mám za to, že dosavadní hospodaření v těchto lesích se nijak nevymykalo z lesnických standardů 
prováděných v lesích vlastněné státem. Tak zvané pasečné hospodaření, jehož prioritou je rychlý zdroj dřeva a 
následný ekonomický zisk, možná dával smysl před 300 lety, ale v současnosti sklízíme místo výhod spíš negativní 
dopady - poškozená půda, kalamity (kůrovec, houby), neschopnost zadržet vodu a především ztráta druhové 
diverzity (biodiverzity). Víme a vidíme, že tento způsob hospodaření je neudržitelný. 
 Východiskem může být přechod k tzv. přírodě blízkému hospodaření, jehož hlavní devízou je využívání 
přirozených a spontánních procesů v lese. V zásadě jde o to, že již les nebudeme pěstovat jako obilí - zaseju, pěstuju, 
sklidím (prodám), ale budeme využívat jeho přirozeného růstu, přirozeného zmladění (růstu nových stromů ze 
semenáčků) a především vytvoříme les stabilní a trvalý, který nebude ohrožen v případě přemnožení jednoho druhu 
brouka, nebo výskytu vichřice. Přirozený les se umí chránit sám, s minimální náchylností na výkyvy počasí či 
nárazové choroby. Především je to díky jeho různorodosti - je vněm více druhů (oproti smrkovým, či jiným 
monokulturám), je věkově rozrůzněný (k mýcení nedochází na najednou a ve velkých plochách), sám sebe posilňuje 
z opadaného listí či rozloženého dřeva a vytváří si takové vodní podmínky, ze kterých profituje. Bonusem (neméně 
důležitým) je pak zvýšená biodiverzita všech skupin organismů.  
 Přírodě blízký les neznamená nepropustnou houšť, nejedná se o prales, ve kterém se nedá procházet, či 
aplikovat sběr hub. Naopak, mám za to, že zdravý a na život bohatý les může být pro návštěvníky mnohem 
přívětivější než temné smrkové lesy, které můžeme vidět např. na západní straně kopce Horka. Věřím tomu, že 
právě druhově a věkově rozrůzněný les s přirozeně se vyskytujícími druhy stromů polichotí oko a mysl každého 
kolemjdoucího. 
 Díky mnoha příkladům navíc víme, že z dlouhodobého hlediska nejde o ekonomicky nezajímavý počin. 
Přístupné analýzy ukazují, že využíváním přírodních procesů v lesích můžeme vydělat mnohem více peněz než 
starými lesnickými metodami z dob Rakouska-Uherska. 
 Přechod k takovému způsobu hospodaření není nijak náročný a osvícený lesní hospodář si s ním lehce 
poradí. Ačkoliv přirozeností lesa je dlouhý růst, přeměna na přírodě blízký les netrvá staletí a můžeme s ní začít 
hned. Navíc některé porosty na Horce a jejím okolí nabízí již dnes výbornou výchozí pozici, kdy nacházíme různověké 
s druhové porosty smíšeného či listnatého lesa. Pojďme využít tuto výhodu a zaveďme vhodné způsoby hospodaření 
ve všech lesích v majetku města.   
    Otázka na závěr tedy zní, zda u města, respektive jeho vedení, vzroste zájem o lesy, které má v majetku. 
A zda k nim přistoupí jako k občasnému zdroji lepidla do rozpočtu nebo jako k místu v krajině, které budou naši 
potomci rádi navštěvovat, těšit se z něho a který si proto zaslouží vhodnou péči. 



Příloha č. 3 Usnesení per rollam 

 

Doporučení Komise pro ŽP k hospodaření v městských lesích RaMě 

 

V souladu s doporučením komise pro životní prostředí a následnému usnesení rady města Mnichovo 

Hradiště č. 556/2021 ze dne 20.12.2021, byly do nového Lesní hospodářského plánu (identifikační 

číslo 103403) zahrnuté nové hospodářské cíle vlastníka hospodaření v městských lesích (část E): 

- Zajistit trvale udržitelné hospodaření s důrazem na dlouhodobé zlepšování ekologických 

funkcí lesa, zlepšení biodiverzity, integrity, zdraví a odolnosti lesních ekosystémů. Zaměřit se 

rovněž na přirozenou obnovu lesa a ochranu lesa jako přírodního bohatství. Nevyužívat mýtní 

či pasečné těžby, pokud to není vyžadováno akutní kalamitní situací. Lesní plochy parku nad 

Nedbalkou a plochu lesa na vrchu Horka v cca 10 m pruhu okolo cesty od vodojemu k 

třešňovce u Dobré Vody pojmout tak, že zde bude převažovat rekreační funkce lesa. 

Lesní hospodářský plán, který je platný od 1. 1. 2022, tedy poskytuje dostatek prostoru pro realizaci 

přírodně blízkého hospodaření.  Správná implementace však závisí na odborném lesním hospodáři 

(OLH) a zadání jeho práce městem. 

Proto radě města komise doporučujeme, aby OLH pověřila k výše uvedenému přírodě blízkému 

hospodaření. Doporučujeme OLH také exkurzi s Ing. Dudou, kterou zástupci komise absolvovali, a 

z níž se OLH omluvil (viz. Zápis z jednání komise pro životního prostředí konaného dne 21. 6. 2023). 

 


